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Spørgsmål: 
 

1. Er det ikke korrekt, at da fødeoptageområdet senest blev ændret, var det en del 
af aftalen, at fødende kvinder på Frederiksberg, som tidligere havde født på 
Rigshospitalet, og som ønskede at gentage dette, skulle have lov til dette - og 
ikke skulle henvises til Herlev Hospital? 

 
2. Hvis ja, hvad skal de pågældende borgere så gøre for at få deres rettighed ho-

noreret - indtil nu er den blevet dem nægtet? 
 
Svar: 
 

1. Er det ikke korrekt, at da fødeoptageområdet senest blev ændret, var det en 
del af aftalen, at fødende kvinder på Frederiksberg, som tidligere havde født 
på Rigshospitalet, og som ønskede at gentage dette, skulle have lov til dette - 
og ikke skulle henvises til Herlev Hospital?  

 
Alle fødende i Region Hovedstaden, også kvinder bosiddende på Frederiks-
berg, visiteres til Region Hovedstadens fødesteder gennem den fælles visitati-
on for fødsler. Hermed sikres en optimal fordeling mellem fødende på de en-
kelte fødesteder, således at der ikke er nogle fødesteder der belastes unødigt, 
mens andre fødesteder har ledig kapacitet.    

 
 Visitationen sker efter hensyntagen til følgende kriterier i prioriteret rækkefølge 

• Faglige kriterier (fx kvinder med særlige sygdomme eller kompli-
cerede graviditeter) 

• Kvindens bopæl 
• Ønske om frit sygehusvalg. 

 
Det er korrekt at regionsrådet i en hensigtserklæring har udtrykt, at regionen, 
ud over at respektere det frie sygehusvalg, i videst muligt omfang skal efterle-
ve individuelle ønsker, som eksempelvis at føde sit andet barn samme sted 
som det første. 
 



Dette kan imidlertid ikke altid lade sig gøre, da fødestederne kun har en vis 
kapacitet. I øjeblikket opleves et stigende fødselstal i hele regionen, hvorfor 
mange af fødestederne er presset på kapaciteten. Det er derfor kun i begrænset 
omfang muligt at tilgodese ønsker om frit valg. Hertil kommer at Rigshospita-
let varetager særligt mange komplicerede fødsler, hvorfor antallet af pladser til 
fødende uden komplikationer er begrænset.  
 

2. Hvis ja, hvad skal de pågældende borgere så gøre for at få deres rettighed 
honoreret - indtil nu er den blevet dem nægtet? 

 
Som nævnt i spørgsmål 1 er der tale om en hensigtserklæring.  
 
Kvinder bosiddende på Frederiksberg med ukompliceret graviditet, der ønsker 
at føde på Rigshospitalet, vil blive visiteret hertil, hvis der er ledig kapacitet 
på Rigshospitalet. Hvis der ikke er ledig kapacitet, så vil kvinden blive visite-
ret til Herlev Hospital, da Frederiksberg Kommune er i Herlev Hospitals opta-
geområde. Denne visitation vil ikke kunne ændres.  
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